
تازه های موبایل

کوتاه از کهکشان

از هوش مصنوعی چه خبر؟

دنیای خودرو

کوتاه از فناوری

حوزه فاوا

خبرهای علم

نســـخه اولیـــه اولیـــن سیســـتم عامـــل یـــا ســـکوی ملی 
هوش مصنوعـــی )نســـخه ۳.۰(، روز گذشـــته بـــا حضـــور 
معاون علمی و فناوری رئیس جمهوری و جمعی از اساتید 
دانشگاهی رونمایی شد. معاون علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان رئیس جمهوری در مراسم رونمایی از نسخه 
اولیه اولین ســـکوی ملی هوش مصنوعـــی، گفت: جنگ 

واقعی امروز جنگ تراشه ها و الگوریتم هاست.
حســـین افشـــین افزود: »امروز فقط روز رونمایی از یک 
سکو نیســـت، ما آینده را به صورت متن باز به دست تک 
تک فرزندان ایران ســـپرده ایم. این ســـکو یک تکنولوژی 
صرف نیست بلکه یک بستر تحقق عدالت فناوری است.«

وی گفت: »در شـــهریور مـــاه ۱۴۰۴ نســـخه  آزمایشـــی بتا 
رونمایی خواهد شـــد و در اســـفند ۱۴۰۴ نیز نسخه نهایی 
و تکمیلـــی آن با قابلیت های گســـترده تر و پایـــداری بالا، 
در دســـترس عموم قرار خواهـــد گرفت. فرآیند توســـعه  
سکوی ملی توسط همه  دانشگاه ها و مشارکت ۳۸ شرکت 

دانش بنیان، انجام می شود.«
وی افزود: »این نقطه پایان نیست و ما همین امروز مسیر 
بزرگ بعدی یعنی خلق یـــک »مدل زبانی بـــزرگ ایرانی«، 

تماماً بومی و متن باز را آغاز می کنیم.«

پژوهشگران گروه مهندسی فناوری اطلاعات دانشگاه تربیت  	
مدرس، طی پژوهشـــی موفق بـــه ارائه راهکارهای تشـــخیص 

زودهنگام بیماری قوزقرنیه بر پایه یادگیری ماشین شدند.

دانشمندان موفق به توسعه یک رویکرد درمانی جدید برای  	
درمان تومورهای مغزی در کودکان شدند.

محققان چینـــی، اولین باتری هســـته ای متشـــکل از کربن  	
رادیواکتیو را ســـاختند که می تواند ۱۰۰ ســـال عمر کنـــد. از این 
باتری می توان برای تأمین انرژی دستگاه ها در مکان های دور از 

دسترس، از اعماق دریا گرفته تا فضا استفاده کرد.

شایعات جدید حاکی از آن اســـت که آیفون ۱7 اولترا ممکن  	
است جایگزین آیفون ۱7 پرومکس شود.

شـــیائومی گوشـــی ردمی نوت۱۴S را معرفی کرد. این گوشی  	
به عنوان یک دستگاه جدید برای کشورهای چک و اوکراین معرفی 
شـــده، اما در واقع همان ردمی نوت ۱۳ پرو ۴G است که بخش 

دوربین آن بازطراحی شده است.

فرودگر »بلو گوست« یا »شبح آبی« شرکت فضایی فایرفلای  	
که روی ماه مستقر اســـت، تصویری باورنکردنی از یک خورشید 

گرفتگی در کره ماه را به ثبت رساند.

»اسپیس ایکس« مأموریت امدادی »کرو-۱۰« را برای بازگرداندن  	
فضانوردان محبوس شـــده ناســـا، به ســـوی ایســـتگاه فضایی 

بین المللی پرتاب کرد.

چین قصد دارد تا سال ۲۰۲7 از فناوری کوانتومی برای راه اندازی  	
یک سرویس ارتباطات جهانی فوق امن استفاده کند که هک 

کردن آن ناممکن است.

استارتاپ چینی هوش مصنوعی دیپ سیک برخلاف بسیاری  	
از رقبای غربی خود مانند اپـــن ای آی، گوگل و انتروپیک، اعلام 
کرد تمرکز خود را بر توسعه و پژوهش گذاشته و به دنبال کسب 

درآمد فوری نیست.

شرکت خودروسازی فورد برای تقویت خدمات دیجیتال خود،  	
یکی از مدیران باسابقه  صنعت گیم را به خدمت گرفته که این 

تصمیم می تواند آینده  خودروها را متحول کند.

سامسونگ با کاهش کارمزدهای گلکسی استور خود به دنبال  	
جذب توسعه دهندگان اپلیکیشن و بازی است.

برخی از تحلیلگران حوزه بازی هـــای ویدیویی معتقدند که  	
به علت گرانی قطعات استفاده شده در کنسول نینتندو سوییچ 

۲، احتمالاً قیمت آن افزایش پیدا کند.

گوگل بالاخره دســـتیار مجازی Google Assistant را کنار  	
می گذارد. طبق گفته این شـــرکت، تا پایان ســـال ۲۰۲۵ گوگل 
اسیستنت در اکثر گوشی ها در دسترس نخواهد بود و جای آن 

را جمینای خواهد گرفت.

اپل اپلیکیشن جدیدی به نام Maps Surveyor را منتشر  	
کرد. این برنامه به کاربران اجازه می دهد با جمع آوری داده های 
محیطی و ارســـال آنها به اپل، به بهبـــود Apple Maps کمک 

کنند.

در ابتدای این گفت و گو می خواهم 
چند کلمه ای از خودتان بگویید.

محمدمهدی نجف پور متولد ســـال ۱۳۶۰ 
در آبـــادان هســـتم و مقاطع کارشناســـی، 
کارشناسی ارشد و دکترای خود را از دانشگاه 
صنعتی شـــریف اخذ کـــرده ام. یـــک دوره 
مطالعاتی و پژوهشی کوتاه شش ماهه نیز 
در آلمان گذرانـــده ام وهم اکنون به عنوان 
پژوهشگر و عضو هیأت علمی در دانشگاه 

صنعتی شریف فعالیت دارم.

چرا شیمی؟ چه چیزی شما را به 
سمت شیمی سوق داد؟

درواقع من درحالی کـــه در مقطع ابتدایی 
تحصیـــل می کـــردم، از یـــک اشـــتباه در 
آشپزخانه، متوجه علاقه ام به شیمی شدم. 
خواهرم به اشـــتباه به جای نمک، جوش 
شـــیرین در ســـالاد ریخت و واکنش آن با 
سرکه و آبغوره، برایم شگفت انگیز بود. این 
جرقه اولیه مرا به مطالعه کتاب های علوم و 
بعدها شیمی، حتی فراتر از سطح درسی ام 
کشاند. این علاقه به حدی بود که در دوره 
راهنمایی، آزمایشـــگاهی کوچـــک در خانه 
برای خودم دست و پا کردم. در آن زمان با 
خرید وسایل ابتدایی ارزان قیمت مثل بشر 
و ارلن از فروشگاه های لوازم آزمایشگاهی، 
یک آزمایشـــگاه ســـاده در خانه راه اندازی 
کردم. با این کار، اشتیاقم به شیمی بیشتر 
شد و در نهایت، با وجود رتبه خوب کنکور، 
تنها رشته شیمی دانشگاه شریف را انتخاب 

کردم.

مقاله اخیرتان درباره انرژی پاک روی 
جلد یک مجله معتبر منتشر شده 

است. ایده اصلی این پژوهش از 
کجا آمد؟

 من از همـــان زمـــان کـــه آلودگی هـــوا به 
شـــهرهای بزرگ ماننـــد تهـــران و اصفهان 
محدود می شـــد تصمیم گرفتـــم پژوهش 
خود را در حوزه ای آغاز کنم کـــه اگر زمانی 
بـــه تشـــکیلات بزرگـــی رســـیدیم، بتوانیم 
مستقیم و غیرمســـتقیم تأثیرگذار باشیم 
و کار ما کاملاً کاربردی باشـــد. از ســـال ۸۴ 
یعنی دوران کارشناسی ارشـــد و دکتری به 
دنبال ایده انرژی پـــاک بودم. به هرحال ما 
هرچه تحقیق می کنیم نتایـــج جدیدتری 
به دست می آوریم و آن را منتشر می کنیم. 
انجام و ارائه هر تحقیق به جهان در زمینه 
تحقیقاتـــی مـــن هم یـــک تا ۵ســـال طول 

می کشد .

لطفاً پژوهش خود با عنوان 
»اکسایش آب در حضور هیدروکسید 

نیکل و یک کمپلکس آهن«  را 
به صورت ساده برای مخاطبان 

توضیح دهید. دقیقاً این پژوهش 
چه ارتباطی با هوای پاک دارد؟ این 

اولین بار است که چنین ایده ای در 
ح می شود؟ جهان مطر

 ایده کلی این پژوهش، تازه نیســـت چراکه 
سالهاست دانشمندان به دنبال جایگزینی 
سوخت های فسیلی هستند و دلیل آن هم 
فقط تمام شـــدن این منبع انرژی نیست. 
موضوع اصلی به آلودگی زیست محیطی این 
انرژی ها مربوط می شود اما انرژی های پاک 
و تجدیدپذیر از جمله انرژی های خورشیدی 
و باد همیشگی نیســـتند، چراکه به عنوان 
مثال ما شـــب ها خورشـــید را نداریم یا در 

زمستان ها انرژی خورشید کمتر است.
بنابراین دانشـــمندان به دنبال راهی برای 
ذخیـــره ایـــن انـــرژی در باتری هـــای قوی 
بوده اند که این امر برای مقیاس های خیلی 
بالای انرژی امکانپذیر نیست. اینجا بود که 
ایده تجزیه مولکول های آب به اکســـیژن و 
هیدروژن و اســـتفاده از هیدروژن آن برای 
تولید انرژی پاک به ذهن دانشمندان رسید.

جالب است که برای تجزیه آب هم می توان 
از نیـــروی الکتریســـیته حاصـــل از انـــرژی 
خورشـــیدی اســـتفاده کرد تا کل پروســـه، 
دوســـتدار محیط زیســـت باشـــد. موضوع 
جالب تر این است که در این پروسه با اینکه 
آب تجزیه می شـــود ولی مصرف آب نداریم 
که در شـــرایط کم آبی، مشـــکل ساز شود، 
چون این هیدروژن هنگام سوختن، دوباره 
می تواند با اکســـیژن ترکیب و مولکول آب 

را ایجاد کند. 
این ایده را سال هاست که دانشمندان ارائه 
داده انـــد ولی مشـــکلی که وجـــود دارد این 
اســـت که ما برای تجزیه آب، بـــه کاتالیزگر 
یعنـــی مـــوادی نیـــاز داریـــم که شکســـتن 
مولکول های آب را ســـرعت بخشند بدون 
این که خود مصرف شـــوند. بـــرای تولید و 
ســـنتز ایـــن کاتالیزگرها، پژوهشـــگران در 
مناطـــق مختلف دنیـــا ایده هـــای متفاوتی 
دارند. تیم و گروه تحقیقاتی ما در دانشگاه 
صنعتی شـــریف هم روی ایـــن موضوع کار 
کرد. در واقـــع ایده های مشـــابه در جهان 
وجود داشـــته و مـــا در جهت ارتقـــای آن و 
پیشـــرفت ایـــن کاتالیزگر بحث و بررســـی 

می کنیم.
 

پس منظورتان از »اکسایش آب« یا 
فتوسنتز مصنوعی در مقاله منتشر 

شده تان همین تجزیه آب است؟
 البته موضوع کمی پیچیده تر است. تجزیه 
مولکول آب، یک واکنش کامل اســـت که 
خود به دو بخش)نیم واکنش( »اکسایش« 
و »کاهـــش« تقســـیم می شـــود. »کاهش« 
معمولاً نیاز بـــه کاتالیزگرهای خاصی ندارد 
و معمولاً با ســـرعت بالا انجام می شود ولی 

مردی که آب را به نظر کیمیا کند
گفت وگوی »ایران« با شیمیدان ایرانی که در فهرست دانشمندان برتر جهان قرار دارد

با توجه به افزایش میزان آلودگی هوا در کلانشهرها که البته حالا دیگر 
ردپای این میهمان ناخوانده را در شهرهای کوچک تر هم می توان دید، 
بسیاری از دانشمندان جهان به دنبال راهی برای تولید انرژی های نوین 
و پاک بوده اند. یکی از این دانشمندان، دکتر محمدمهدی نجف پور، 

اســـتاد برجسته دانشـــگاه صنعتی شـــریف اســـت که البته نام وی در 
فهرست »یک درصد دانشمندان برتر جهان« می درخشد.

این شـــیمیدان ایرانی که همه تلاش خود را برای آینـــده پایدار ایران، 
نجات محیط زیست و تأمین انرژی پاک به کار گرفته، به تازگی با نوشتن 
یک مقاله علمی در این زمینه، توجه جهان را به خود جلب کرده است.
 Inorganic طرح روی جلد شـــماره اخیر مجلـــه معتبر بین المللـــی
Chemistry بـــه مقاله پژوهشـــی دکتر نجف پور و تیـــم همراه وی با 
عنوان »اکســـایش آب در حضور هیدروکســـید نیکل و یک کمپلکس 
آهن«اختصاص یافت که به فتوسنتز مصنوعی می پردازد و ایده جالبی 
است. این دانشـــمند برتر جهان در گفت و گو با »ایران«، از انگیزه ها، 

چالش ها و آرزوهایش برای اجرای این ایده ها در ایران سخن گفت.

»اکســـایش«، بســـیار کند انجام می شـــود. 
بنابراین بیشـــتر تحقیقات، در ایـــن زمینه 
انجام می شود و ایده های بیشتری می طلبد. 
این واکنش زیرمجموعه شـــاخه پژوهشی 
فتوسنتز مصنوعی اســـت که با الگو برداری 
از فتوسنتز طبیعی تلاش برای فراهم آوردن 

استفاده از انرژی پاک دارد.

 
در مقاله تان از اکسایش آب در 
حضور هیدروکسید نیکل و یک 

کمپلکس آهن سخن گفته اید.این 
دو ماده، کاتالیزگر هستند؟

 بله. البتـــه بهترین کاتالیزگرهـــا، پلاتین و 
ایریدیوم هستند ولی به دلیل گران قیمت 
بودن، دانشـــمندان بـــه دنبال اســـتفاده از 
اکســـیدهای ارزان تر همچون اکســـیدهای 
آهن، منگنز، نیکل و نیکل آهن رفته اند که 
ما در تحقیق خود عملکرد ترکیب اکســـید 

نیکل آهن را بررسی کردیم.

درواقع شما در این پژوهش با 
استفاده از کاتالیزگرها به تجزیه آب 

پرداخته و انرژی پاک تولید کرده اید، 
درست است؟

 شـــما هر انرژی مانند باد،خورشید و حتی 
جزر و مد را می توانید به جریان الکتریسیته 
تبدیل کنید. با هیـــدروژن حاصل از تجزیه 

آب هم می توان  انرژی را ذخیره کرد.

پس از سوخت هیدروژنی می توان در 
منازل هم استفاده کرد؟

بلـــه، در برخـــی کشـــورها از آن بـــه عنوان 
ســـوخت خـــودرو و کشـــتی هم اســـتفاده 
می کننـــد. بعضـــی از کشـــورها نیـــز از این 
سوخت برای حفاظت از آثار باستانی بهره 

می گیرند.

این سوخت چه کمکی به آثار 
باستانی می کند؟

آثار باســـتانی در نتیجه باران های اســـیدی 
حاصـــل از ســـوخت های فســـیلی آســـیب 
می بینند. به همین دلیل در برخی کشورها 
در چنین مناطق محدودی، تنها اجازه تردد 
خودروهایی داده می شـــود که از هیدروژن 
بهره می گیرنـــد. در اثر این ســـوخت، تنها 
آب تولیـــد می شـــود و خبـــری از بخـــارات 
ســـمی و حالت های اسیدی نیســـت که بر 
آثار باســـتانی تأثیر منفی بگذارد. امروزه در 
شهر باستانی و توریســـتی ونیز از هیدروژن 
به عنوان ســـوخت اســـتفاده می شـــود تا از 
آلودگی سوخت های فسیلی جلوگیری شود 
و اثر باران های اســـیدی حاصـــل از مصرف 
این ســـوخت ها، کاهش یابد. در ایران هم 
می توان به عنوان مثال در تخت جمشـــید 
که حجم بالایی از تردد گردشـــگران وجود 

دارد، از چنیـــن خودروهایی اســـتفاده کرد 
تا از ایـــن اثر باســـتانی، در برابـــر باران های 
اســـیدی حفاظت شـــود. این موضـــوع در 
جهان مورد توجه قرار گرفته اســـت و حتی 
در برخی کشـــورها ازجمله آلمان و آمریکا، 
بعضی از کارخانه  ها نیز با هیدروژن به جای 

سوختهای فسیلی کار می کنند.
 

ح شما یا ایده های دیگر مربوط به  طر
انرژی پاک در ایران، در مقیاس بزرگ 

قابل اجراست؟
ح، نباید   بله قطعـــاً، ولی اجـــرای این طـــر
به یک شـــرکت یا کارخانـــه کوچک محدود 
شـــود. این یک موضوع کلان اســـت و باید 
به عنوان مثال در بخشـــی از یک شهر مورد 
استفاده قرار بگیرد. بنابراین باید در دولت 
سیاســـت گذاری مشـــخصی انجام شـــود تا 
چنین طرحی به نتیجه مشخص در سطح 

کلان برسد.
ایران قابلیـــت اســـتفاده از انرژی های پاک 
را در مقیاس بزرگ دارد و در شـــرایط فعلی 
که مـــا در زمینـــه تأمین برق دچار مشـــکل 
هستیم، می توان از انرژی خورشید استفاده 
کرد؛ به عنوان مثال با توجه به گستره بزرگ 
ایـــران و تابش های بالای خورشـــید، امکان 
پیاده شدن چنین ایده هایی در کشور بسیار 
بیشتر از سایر کشورهای جهان وجود دارد. 
کویر لوت در ایران درســـت مانند یک گنج 
است و ما در ایران می توانیم روی انرژی های 
پاک همچون خورشید سرمایه گذاری بسیار 
مناســـبی انجـــام دهیم. مشـــابه شـــرایط 
جغرافیایـــی مـــا را از نظر تابش خورشـــید، 
تنها می توان در مناطقی از آفریقا مشاهده 
کرد. در طرح و ایده ما هم می توان سوخت 
هیدروژنـــی را پـــس از تولید، به شـــهرهای 

مختلف ارسال کرد.

پس امکان انتقال سوخت هیدروژن 
ح شما وجود دارد؟ تولیدی در طر

ح، می تـــوان با  بله. پـــس از پیشـــرفت طر
حفظ شرایطی خاص و با استفاده از برخی 
وسایل، یا یک سری شـــرایط، این سوخت 
حاصل از آب را به  شهرهای دیگر هم انتقال 
داد. به عنـــوان مثال یک مهنـــدس آلمانی 
ایده ای را ارائـــه داده که اگر مـــواد خاصی را 
وارد لوله های گاز کنیـــم، می توان از همین 
لوله های معمولی، برای انتقـــال هیدروژن 
هم استفاده کرد. مولکول هیدروژن بسیار 
کوچکتـــر از گاز معمولی اســـت. به همین 
دلیل ممکن است از داخل لوله ها فرار کند 
ولی این ماده مانع نشت هیدروژن می شود 
و درنهایت می توان با لولـــه های معمولی، 

به جای گاز متان، هیدروژن منتقل شود.

ح در  موانع موجود بر سر راه این طر
ایران چیست؟

صنعتـــی شـــدن و اجـــرای طرحـــی ماننـــد 
ایده مـــا که حدود ۲۰ســـال اســـت در حال 
تحقیـــق آکادمیـــک روی آن هســـتیم، بـــه 
آدم هایـــی نیـــاز دارد کـــه راه و چـــاه را بلد 
باشند. ســـرمایه گذاری پیدا شود که به این 
ح اعتمـــاد کنـــد. دولت هـــم همچون  طر
ح  سایر کشورهای جهان از کاربران این طر
حمایـــت کند. در برخی کشـــورها کســـانی 
کـــه از طرح های ســـازگار با محیط زیســـت 
اســـتفاده می کننـــد سوبســـیدهای ویژه ای 
دریافت می کنند یا به عنوان مثال عوارض 
خودروهای الکتریکی کمتر از اتومبیل های 

معمولی است.
 

در دنیا مثلاً وزارتخانه ای برای انرژی 
پاک وجود دارد؟

اگر حتـــی وزارتخانـــه ای برای ایـــن موضوع 
وجود نداشته باشـــد، به هرحال بودجه ای 
مشـــخص بـــه آن اختصـــاص یافته اســـت 
که در ایران چنیـــن چیزی نداریـــم، اما در 
دانشـــگاه ها می بینیم که دانشجوهای این 
نسل به پروژه های کاربردی همچون محیط 
زیســـت، ســـاخت داروهای جدیـــد درمان 
سرطان و... که برای جامعه مفیدتر است، 

علاقه زیادی دارند.

آیا بودجه مطالعات شما از دانشگاه 
تأمین می شود؟

مقداری از بودجه را از محل جوایزم هزینه 
می کنم و بخشـــی هم از محل گرنت بویژه 
سازمان ســـرآمدان علمی ایران و همچنین 
بنیاد ملـــی علـــم ایـــران تأمین می شـــود. 
دانشگاه هم یک بودجه جداگانه اختصاص 
می دهد و گاه نیز همکاری هایی با کشورهای 

دیگر داریم.
 

 شما هیچ وقت به مهاجرت فکر 
نکرده اید؟

  تقریباً هر ســـال یـــک پیشـــنهاد دارم ولی 
واقعاً مملکتم را دوســـت دارم و می خواهم 
بمانـــم. در دوران دفاع مقـــدس، مردم هر 
گوشـــه این مرزوبوم به خوزستانی ها کمک 

کردند، می خواهم بمانم و به مردم کشورم 
کمک کنم ولی به هرحال شرایط اقتصادی، 
تحریم، فیلترینگ و... گاه بسیار سخت و 
غیرقابل تحمل می شـــود و نمی توانم مانع 

رفتن برخی از نخبه ها شوم.
 

فیلترینگ موجود در کشور چقدر 
برای شما دردسرساز بوده است؟

واقعاً این نـــوع فیلتر باعث دردســـر زیادی 
می شود. دسترسی ما به عنوان پژوهشگر 
به ســـایت های آموزشـــی بســـته اســـت و 
استفاده از فیلترشکن هایی که البته گاهی 
هـــم کار نمی کننـــد، باعث اتـــلاف وقت و 
انرژی ما می شـــود. همچنیـــن فناوری های 
نویـــن همچون چت جی پی تـــی نیز تحت 
تحریم اســـت و در واقع عدم دسترسی ما 
به محتوای علمی، عملاً مانعی برای توسعه 
محســـوب می شـــود. تحریم دردسر بزرگی 
برای ماســـت و نمی توانیم به دستگاه های 
خوب و دقیق دسترســـی داشـــته باشیم. 
گاه نیز رفت و آمد ما به کشورهای جهان با 

مشکل مواجه می شود.

رفع فیلتر گوگل پلی و واتس اپ 
گرهی از کار شما باز کرد؟

بله، با رفـــع فیلتر واتس اپ، عمـــلاً ارتباط 
ج از کشور  ما با اساتید و شـــرکت های خار

بسیار راحت تر شده است.

انتطار دارید در گام دوم رفع 
فیلترینگ، از کدام پلتفرم ها رفع 

محدودیت شود؟
 ما برای فیلم های آموزشی شـــدیداً نیاز به 
یوتیـــوب داریم کـــه در حال حاضـــر فیلتر 
است. معتقدم اگر در گام دوم از تلگرام و 
یوتیوب رفع فیلتر شود، بخشی از مشکلات 
ما از بین می رود. همچنین ســـرعت بالاتر 
اینترنت و رفع فیلتر پلتفرم های آموزشـــی 
از جملـــه Coursera می تواند به ما کمک 

زیادی کند.

و سخن پایانی؟
می خواهم از مادرم، همســـرم و خواهرانم 
که در این سالها مشوق من بوده اند تشکر 
کنـــم. در این مســـیر از کمک های اســـتاد 
یوسف ثبوتی از دانشگاه تحصیلات تکمیلی 
علوم پایه زنجان، استاد محمد  علی زلفی 
گل وزیر سابق علوم، تحقیقات و فناوری و 
استاد محمد رضا هرمزی نژاد مدیر محترم 
بخش پژوهش دانشـــگاه صنعتی شـــریف 
بســـیار بهره گرفتم و سپاسگزارم. در پایان 
هم از تمام اســـاتیدم تشـــکر می کنـــم و از 
دانشـــجویان گروهم که با تلاشهای شبانه 
روزی  باعـــث انجام و پیشـــرفت پـــروژه ها 

شدند صمیمانه سپاسگزارم.
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